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SOLECKIÈ

Święta Bożego Narodzenia -

- wyjątkowy czas, niosący nadzieję, 

wiarę, pokój, radość.

Niech to wszystko przyniosą Państwu 

tegoroczne święta, a ich magiczny czas

niech trwa długo, długo …

Wszystkiego co najpiękniejsze, dużo zdrowia, 

spokoju i wiary w lepsze jutro. 

Spełnienia marzeń, szczęścia

i uśmiechu - dzisiaj, jutro, zawsze …

BURMISTRZ

PRZEWODNICZĄCY RADY MIEJSKIEJ

Dwie pary otrzymały 30 listopada 
medale „Za długoletnie pożycie małże-
ńskie”. Przyznaje je Prezydent RP 
małżeństwom, które przeżyły ze sobą 50 
lat i więcej. Na str. 5 więcej o uroczys-
tości i jubilatach.

W wyniku wyborów uzupełniających 
przeprowadzonych 4 grudnia, mandat 
radnego uzyskał Wiesław Kowalski. 
O mandat po rezygnacji Tomasza Rud-
nego ubiegało się czterech kandydatów. 
Obok W. Kowalskiego byli to Paweł 
Marchel, Tomasz Jeziorski i Wojciech 
Elszyn. Głosowali mieszkańcy części 
Osiedla Staromiejskiego. Uprawnionych 
do głosowania było 981 mieszkańców, 
w wyborach wzięło udział 112 osób, co 
s tanowi  11 ,42  proc .  Jak  czy tamy 
w obwieszczeniu komisarza wyborczego, 
oddano 111 ważnych głosów. Głos 
nieważny wynikał z niepostawienia znaku 
„X” przy nazwisku żadnego z kandydatów. 
Ostatecznie W. Kowalski otrzymał 33 
głosy, P. Marchel – 28, W. Elszyn – 26 
i T. Jeziorski – 24.

Wybory
uzupełniające

Na nadzwyczajnej sesji rady miejskiej 
głównym tematem było ustalenie nowych 
stawek opłat za odpady komunalne. Zanim 
radni przystąpili do omawiania tego 
zagadnienia głosowali nad zmianą budżetu 
i Wieloletniej Prognozy Finansowej 
(WPF).  Przedtem jednak Wiesław 
Kowalski nowo wybrany radny otrzymał 
z rąk Barbary Grzony – Górnej, prze-
wodniczącej Miejskiej Komisji Wybor-
czej, zaświadczenie o wyborze i złożył  
ślubowanie.

Dokończenie na str.  3

LVII SESJA RM

Opłata
za odpady
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Dyżury aptek

Do 18 GRUDNIA
„Wracam do Zdrowia” (ul. Leśna 12)

19 - 25 GRUDNIA
„Pod Orłem” (ul. 23 Stycznia 12)

26 GRUDNIA - 1 STYCZNIA
„Pod Lwem” (ul. Leśna 2)

Apteki informują, że dyżury prowadzą 
od poniedziałku do soboty do godz. 

23.00, w niedziele w godz. od 8.00 do 
23.00, w święta od 8.00 do 18.00.

NOCNA i ŚWIĄTECZNA 
OPIEKA MEDYCZNA

 od poniedziałku do piątku w godz. 
18.00 do 8.00 dnia następnego oraz
 w dni świąteczne od 8.00 do 8.00

dnia następnego
w placówkach w Bydgoszczy

TEL. 52 566 66 65

Roczn icę  wybuchu  powstan ia 
wielkopolskiego czyli Narodowy Dzień 
Zwycięsk iego  Powstan ia  Wie lko-

Rocznica
powstania

polskiego, obchodzimy 27 grudnia. Tego 
dnia solecki samorząd organizuje uroczys-
tości upamiętniające ten zryw, który 
w konsekwencji doprowadził do powrotu 
Solca do wolnej Polski w 1920 r. Zapra-
szamy do udziału w obchodach. Delegacje 
spotkają się pod urzędem o godz. 10.50, 
skąd wyruszą pod pomnik Powstańców 
Wielkopolskich, gdzie o 11.00 złożą 
wiązanki i zapalą znicze. Burmistrz 
zarządziła flagowanie budynków użytecz-
ności publicznej i ulic.

Zarząd soleckiego koła Polskiego Związku 
Emerytów, Rencistów i Inwalidów składa 
serdeczne podziękowania za udzielone wsparcie 
finansowe wszystkim sponsorom, którzy 
otworzyli swoje serca na potrzeby naszego 
związku i udzielili pomocy. Są to: Urząd 
Miejski, SM Transportowiec, Solbet, Zakład 
Gospodarki Komuinalnej, Drobex – Agro, 
Drobex – pasz, Unimech Jan Majchrowski, 
Tylpol – Tylicki, Jan Łojewski, Tadeusz 
Szczepański, Jadwiga Widuto, Granit, 
Master. Zarząd składa również serdeczne 
życzenia z okazji Świąt Bożego Narodzenia 
i  Nowego Roku wszystkim sponsorom, 
jak i tym, którzy jeszcze nie zdążyli udzielić nam 
pomocy finansowej. Prosimy, aby pamiętali 
Państwo o nas także w przyszłym roku i okazali 
swoją pomoc.

Zarząd koła
PZERiI

mmm
Członkowie Klubu Seniora „Szarotka” przy 

SM Transportowiec dziękują wszystkim 
sponsorom, którzy pomimo swoich trudności 
finansowych wspomagają seniorów. Są to 
burmistrz Teresa Substyk, Halina Piterek, 
prezes SM Transportowiec, Sebastian Wrycza, 
prezes Zakładu Gospodarki Komunalnej, 
Andrzej Siemianowski, Tadeusz Szczepański, 
Longina Szczęsnowicz. Dziękujemy również 
anonimowym darczyńcom. Wszystkim 
życzymy zdrowych i wesołych świąt Bożego 
Narodzenia oraz szczęścia, pomyślności 
w życiu osobistym i biznesowym w Nowym 
Roku 2023. Pamiętajcie o seniorach.

Przewodnicząca i zarząd KS „Szarotka”

Z najlepszymi
życzeniami

Dwudniowy kiermasz wyrobów wyko-
nanych przez uczestników Warsztatu Terapii 
Zajęciowej cieszył się dużym zaintere-
sowaniem, co widać na załączonej fotografii. 
Można było kupić stroiki, świeczki, figurki 
i wiele innych przedmiotów. Wiele, jak co 
roku, trafi na nasze świąteczne stoły.

Wszystkim, którzy dzielili z Nami 
smutek i żal, okazali wsparcie troskę 
i życzliwość, a także licznie brali udział 
w uroczystościach pogrzebowych

Śp. Józefa
Zduńskiego

Księdzu Grzegorzowi Grobelnemu, 
ks. kanonikowi Tadeuszowi Zabłoc-
kiemu, pani doktor Danucie Buczkows-
kiej-Szymanek, paniom pielęgniarkom: 
Ani Gramowskiej i Grażynie Damrat, 
rodzinie, delegacji zakładu pracy 
Sklejka-Multi S.A., koleżankom, 
kolegom, sąsiadom za pamięć i modlit-
wę, intencję mszalne, wieńce i kwiaty.

Dziękuje kochająca Żona
z Rodziną

Szef kuchni
poleca

W tym roku na świąteczny stół Piotr 
Świst, szef kuchni toruńskiego hotelu 

Mercure proponuje KUTIĘ. Jest to jedna 
z dwunastu wigilijnych potraw dawnych 
Kresów Wschodnich. Danie jest formą 
deseru na bazie pszenicy, miodu i bakalii.

Składniki:
ë1 szklanka pszenicy,
ë1 szklanka maku,
ë1 szklanka mleka,
ë1 szklanka miodu (najlepiej miód 

gryczany),
ëpo jednej garści orzechów laskowych 

i włoskich.
Sposób przygotowania:
Pszenicę płuczemy, zalewamy wodą 

i odstawiamy na noc. Na drugi dzień 
przecedzamy, zalewamy wrzącą wodą 
i gotujemy na małym ogniu, pod przy-
kryciem około 2 godziny, do momentu 
rozklejenia się, od czasu do czasu miesza-
jąc. W tym czasie zalewamy mak mlekiem 
i gotujemy przez parę minut, po czym  
odstawiamy na kilka godzin. Ugotowaną 
pszenicę odcedzamy i studzimy. Mak 
odciskamy przez gazę lub lniany ręcznik 
i dwukrotnie mielimy. Rodzynki moczymy 
w ciepłej wodzie, a orzechy siekamy. 
Wszystkie składniki mieszamy i dodajemy 
miód. 

Smacznego.
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Dynamicznie rozwijająca się 
firma Pafinger Poland Sp. z o.o. 
p o s z u k u j e  k a n d y d a t ó w  n a 
stanowiska:

Elektryk/Elektromechanik
oraz Mechanik/Monter

Więcej informacji można 
uzyskać w siedzibie firmy przy ul. 
Unii Europejskiej 8 (Park Przemy-
słowy), pod nr. telefonu 52 387 06 
00 lub wysyłając zapytanie na 
adres: rekrutacja@palfinger.com.

Jest praca Na 16 grudnia zaplanowano 58. sesję 
rady miejskiej z następującym po-
rządkiem obrad:

FPodjęcie  uchwały w sprawie 
uchwalenia  budżetu Gminy Solec 
Kujawski na 2023 rok.

FPodjęcie  uchwały w sprawie 
wieloletniej prognozy finansowej Gminy 
Solec Kujawski na lata 2023 – 2025.

FPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
uchwały w sprawie powołania Komisji 
Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miejskiej 
w Solcu Kujawskim.

FPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
uchwały w sprawie powołania komisji 
stałych Rady Miejskiej w Solcu Kujawskim.  

FWolne głosy i wnioski.
Początek o godz. 13.00.

LVIII SESJA RM

Porządek
obrad

LVII SESJA RM

Opłata
za odpady

Dokończenie ze str. 1

Zmiany budżetowe, o których mówiła 
skarbnik Alina Kowalska, dotyczą 
pomocy obywatelom Ukrainy na kwotę 
174 tys. zł. W tym mieszczą się wypłaty 40 
zł za osobę dla solecczan, którzy przyjęli 
pod swój dach Ukraińców i obsługę 
administracyjną związaną z wypłatami. 
Dochody zwiększyły się też o dodatkowe 
środki na realizację zadań oświatowych – 
100 tys. zł, o wpływy na wypłatę świad-
czeń dla uczniów z Ukrainy i stypendiów. 
Kolejne zwiększenie obejmuje wypłatę 
dodatków węglowych – 665 tys. zł. 
Zmieniły się wyłącznie dochody i wydatki 
bieżące. Wzrost ten wyniósł 989 tys. zł. 
WPF dostosowano do przegłosowanych 
zmian budżetowych.

Projekt uchwały w sprawie wyboru 
metody ustalenia opłaty za gospodarowa-
nie odpadami komunalnymi oraz ustalenia 
stawki opłaty omówił Cezary Ball, 
dyrektor Wydziału Utrzymania Miasta. 
Poinformował, że analiza ilości wytwa-
rzanych przez mieszkańców odpadów 
komunalnych, aktualnych i prognozowa-
nych kosztów związanych z ich odbiorem 
i zagospodarowaniem oraz liczby mieszka-
ńców gminy, prowadzi do wniosku, iż przy 
obowiązującej stawce opłaty za gospodaro-
wanie odpadami komunalnymi, wpływy z 
opłat nie wystarczą na pokrycie kosztów 
funkcjonowania systemu w 2023 r. 
Koniecznym jest podniesienie stawki 
opłaty z 35 zł do 38 zł za mieszkańca 
miesięcznie. Dodał, iż w naszej gminie z 
roku na rok wzrasta ilość odpadów 
komunalnych, przy jednoczesnym spadku 
liczby mieszkańców zgłoszonych w 
deklaracjach. Systematycznie wzrastają 
koszty odbioru i za-gospodarowania 

odpadów w instalacjach komunalnych. 
Przekłada się to na koszt funkcjonowania 
systemu gospodarki odpadami, a tym 
samym na wysokość stawki opłaty. W 
2023 r. planowany jest wzrost kosztów 
odbioru odpadów komunalnych od 
mieszkańców, co spowodowane jest 
przede wszystkim wzrostem minimalnego 
wynagrodzenia za pracę, ceny paliwa, 
kosztów podatko-wych i materiałowych. 
Od marca 2023 r. przewidywany jest także 
wzrost kosztów zagospodarowania 
odpadów komunalnych w instalacjach 
komunalnych. Obecny koszt za odbiór i 
zagospodarowanie odpadów komunalny-
ch z terenów zamieszkałych wynosi 
897,80 zł za tonę. Szacuje się, że koszt ten 
w 2023 r. wyniesie co najmniej 943,98 zł. 
Szacowany wzrost kosztu zagospodarow-
ania odpadów w 2023 r. wyniesie 8 proc. 
w stosunku do roku 2022 r., co stanowi 
rocznie kwotę 192 715 zł. Stawka opłaty 
wyliczona na 2023 r. wynosi 41 zł za 
mieszkańca miesięcznie, z czego miesz-
kańcy zapłacą stawkę w wysokości 38 zł. 
Różnicę w wysokości 3 zł pomiędzy 
stawką wyliczoną, a stawką, którą wnosić 
będą mieszkańcy, pokryje gmina.

W dyskusji nad projektem uchwały 
Tomasz Pacek wnioskował o odłożenie 
decyzji do końca pierwszego kwartału 
przyszłego roku. Uzasadniał to m.in. tym, 
że w sąsiednich gminach Koronowo 
i Nowej Wsi Wielkiej stawki opłaty są 
niższe. Burmistrz Teresa Substyk 
zwróciła jednak uwagę, że przy porów-
naniu wysokości stawek trzeba by 
porównać wszystkie parametry, nie tylko 
wysokość opłaty na mieszkańca, ale np. 
ilość produkowanych śmieci. Jako 
przykład podał gminy Białe Błota i 
Osielsko, w których stawki są wyższe. 
Alicja Żaguń zwróciła uwagę, że w 
naszej gminie produkuje się bardzo dużo 
śmieci, a wielkości te przekraczają średnią 
w kraju. Być może więc w gminach 
z niższymi opłatami produkuje się mniej 
śmieci. W gminach wiejskich nie trzeba 

zagospodarowywać tyle biomasy, co też 
rzutuje na globalne koszty gospodarowania 
odpadami. Sebastian Wrycza, prezes 
Zakładu Gospodarki Komunalnej przyz-
nał, że zagospodarowanie bio-odpadów, 
których ilość wzrosła o ponad 200 proc., 
stanowi duży udział w kosztach. W 
pozostałych frakcjach też nastąpił wzrost. 
ZGK robi wszystko, aby koszty obniżać, 
ale te możliwości są ograniczone. Barbara 
Białkowska przedstawiła informację o 
cenach bioodpadów. W 2019 r. za tonę 
płaciło się 193 zł, w 2020 r. – 291 zł, w 2021 
r. - 324 zł, a w tym roku 594 zł. W głosowa-
niu pięcioro radnych było za podjęciem 
uchwały, dwóch przeciw i troje wstrzymuj-
ących się.

Na zakończenie sesji W. Kowalski 
podziękował wyborcom. Za rotą ślubo-
wania podkreślił, że będzie w sposób 
godny, rzetelny i uczciwy wykonywał 
swoje obowiązki kierując się dobrem 
mieszkańców oraz gminy, a nie swoim 
prywatnym interesem.

Sesje można śledzić na żywo – 
www.soleckujawski.pl zakładka e-sesja. 
Tam również znajdują się materiały 
archiwalne.

Z wielkim smutkiem przyjęliśmy 
informację o śmierci

Śp.
Anny Marszałek

Radnej rady miejskiej
w latach 1990 – 1998 i członka 

zarządu miasta i gminy, a od 1998 do 
2002 zastępcy przewodniczącego 
zarządu Osiedla Staromiejskiego.

Najbliższym przekazujemy
najserdeczniejsze

wyrazy głębokiego współczucia.

RADNI RADY MIEJSKIEJ
I BURMISTRZ

SOLCA KUJAWSKIEGO

Gratulacje  nowo wybranemu 
radnemu złożyli burmistrz i przewo-
dniczący rady miejskiej.
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Pod koniec listopada w sali konferencyjnej 
Muzeum Solca odbyło się spotkanie Klubu 
Kolekcjonera. Miłośnicy numizmatyki, 
filatelistyki, rysunków i rzeźby ludowej 
prezentowali fragmenty swoich zbiorów. Tak 
wśród wystawców, jak i odwiedzających 
znalazły się osoby, które podzieliły się swoimi 
zainteresowaniami podczas wystawy czasowej 
pt. Mam Hobby! Następne zebranie Klubu 
Kolekcjonera w Muzeum Solca odbędzie się 
w piątek 30 grudnia o godz. 16.00. Serdecznie 
zapraszamy.

Klub
kolekcjonera

Uroczysta gala, podsumowująca tegoroczną 
edycję Europejskich Dni Dziedzictwa odbyła 
się 7 grudnia br. w warszawskim Teatrze 
Kamienica. Wśród wyróżnionych instytucji 
znalazło się także Muzeum Solca im. Księcia 
Przemysła. W tym roku w ramach EDD w Solcu 
Kujawskim odbył się festyn garncarski pt. 
"Z jednej gliny ulepieni". Jak podkreśla dyrektor 
muzeum, realizacja festynu oraz sukces 
wydarzenia nie byłby możliwe gdyby nie 
wsparcie Urzędu Miejskiego, Zakładu 
Gospodarki Komunalnej i Soleckiego Centrum 
Kultury. Na zdjęciu dyrektor Rafał Kubiak 
i kustosz Łukasz Wojtecki.

Muzeum
wyróżnione

Pani Eugenia Czarnecka skończyła 100 
lat. Urodziła się 10 grudnia 1922 r. w Byd-
goszczy. Taka data figuruje w księgach stanu 
cywilnego. Jak jednak usłyszeliśmy podczas 
rozmowy z dostojną jubilatką, w rzeczywi-
stości jest o dwa dni starsza: – Tak się złożyło. 
Tata miał bliżej do gospody, niż do urzędu.

ucieczka w kierunku Warszawy, gdzie uciekało 
wielu solecczan. Do stolicy nie dodarli. 
Zawrócili. Z lat okupacji E. Czarnecka pamięta, 
że zajmowała się krawiectwem, którego 
musiała się sama nauczyć. Szyła dla miejsco-
wych Niemców. No i jeszcze wywózka na 
roboty przymusowe. Kiedy zobaczyła pole 
z ziemniakami ciągnące się po horyzont, 
biegające myszy, była przerażona. Całe 
szczęście mamie udało się ją wyreklamować. 
Wprawdzie wróciła do domu, ale pracować 
u Niemców musiała. Jeździła do Bydgoszczy. 
Mówi, że właściwie nic tam nie robiła. 
W kamienicy przy ul. Dworcowej mieszkali 
artyści, którym trzeba było jedynie przygoto-
wywać obiady.

Pani Eugenia wyszła za mąż w 1947 r. za 
Leonarda Czarneckiego. Wychowali czworo 
dzieci - trzech synów, nieżyjących już Jana 
i Romualda, oraz Piotra i córkę Magdalenę, 
która na co dzień opiekuje się jubilatką. - Ze 
swoim przyszłym mężem poznałam się jeszcze 
jako mała dziewczynka. Jego rodzina miesz-
kała w domu, który rodzice kupili przy ul. 
Wolności. Zanim lokatorzy się wyprowadzili 
przyjeżdżaliśmy do Solca i widywaliśmy się 
nawet często. Pamiętam, że dostawałam od 
Leonarda ołowiane żołnierzyki. I tak nasza 
znajomość przetrwała próbę czasu.

Po ślubie jubilatka zajmowała się domem 
i wychowaniem dzieci. Mąż zaczynał swoją 
działalność w kuźni wybudowanej przy ul. 
Piastów. Później zajmował się różnego rodzaju 
instalacjami. Zmarł w 1980 r. E. Czarnecka 
doczekała się siedmioro wnuków i trzynaścioro 
prawnuków. Jak z dumą podkreśla, większość 
z nich to chłopcy.

Jak mówiła córka pani Eugenii, mama jest 
osobą o silnej osobowości, wyznaczała sobie 
cele, do których z uporem dążyła. Poza tym, 
zawsze była osobą pogodną, która nie 
przejmowała się trudnościami. Lubiła życie 
kulturalne i towarzyskie. Często, jeszcze jako 

mała dziewczynka, chętnie brała udział 
w zawodach sportowych. Nie trzeba zaznaczać, 
że wiele z nich wygrywała. Kiedy dzieci poszły 
do szkoły, była członkiem trójek klasowych. 
Lubiła też tańczyć i śpiewać. Zabawy, dancingi, 
czy spotkania przy herbatce były jej żywiołem. 
Z pasją oddawała się podróżowaniu. Od 
Bałtyku po góry. Można powiedzieć, że 
zwiedziła całą Polskę. A czy ma jakieś słabości? 
Owszem – słodycze. Nie może się obejść bez 
czekolady.

I tak można by snuć tę opowieść jeszcze 
długo, ale najważniejsze to dobry humor 
i zdrowie jubilatki, której składamy najlepsze 
życzenia. W imieniu burmistrz, E. Czarnecką 
odwiedziły, w przeddzień jej urodzin, sekretarz 
Magdalena Rudna – Plewa i Justyna 
Żebrowska – Dudek, kierownik Urzędu Stanu 
Cywilnego z życzeniami i upominkiem od 
soleckiego samorządu. Rodzina bardzo 
dziękuje za pamięć, piękne kwiaty i wszystkie 
życzenia przekazane jubilatce.

Z przykrością informujemy, że 3 
grudnia, po długiej chorobie zmarła 
pani Maria Jochemczyk, z domu 
Mrzyk.

Pani Maria urodziła się w Solcu 
Kujawskim w 1931 r. Na przełomie 
1949/1950 r. m.in. wraz ze swoją siostrą 
Danutą zaangażowała się w działalność 
antykomunistycznej, młodzieżowej 
organizacji „Szarotka”. W 1950 r. 
wszyscy członkowie „Szarotki”, w tym 
dwie siostry Mrzykówny, zostali 
skazani za działalność niepodl-
egłościową na kary wieloletniego 
więzienia. Danuta zmarła w więzieniu 
w Grudziądzu w 1951 r., natomiast 
Maria wyszła na wolność w 1953 r.

Pani Maria Mrzyk mieszkała 
w Solcu Kujawskim do 1980 r., kiedy to 
wyprowadziła się do Bielska Białej. 
W 2012 r. przekazała do Muzeum Solca 
im. Księcia Przemysła część swoich 
pamiątek rodzinnych. Została po-
chowana na cmentarzu w Chełmie 
Śląskim. Cześć Jej Pamięci! 

Dyrektor i pracownicy
Muzeum Solca

Maria Jochemczyk
(1931 - 2022)

Wspomnienie

Z Bydgoszczy rodzina przeniosła się do 
Osia, gdzie rodzice założyli restaurację i sklep 
kolonialny, jak to się wtedy mówiło. W wieku 
12 lat kolejna przeprowadzka – tym razem do 
Solca Kujawskiego. Tutaj również prowadzili 
sklep - przy ul. Wolności. Tuż przed wybuchem 
wojny przekazali go córce. Pani Eugenia nie 
zdążyła się jeszcze na dobre wdrożyć do 
działalności, kiedy wybuchła wojna. Potem 

Wychowana
na czekoladzie



Medal za długoletnie pożycie małżeń-
skie przyznawany przez Prezydenta RP 
parom, które przeżyły ze sobą przynajmniej 
50 lat, jest uhonorowaniem małżeńskiego 
życia nie tylko jubilatów, ale całej rodziny – 
rodziców i dzieci. Takimi słowami powitała 
dwie pary, które przybyły do urzędu na 
uroczystość wręczenia medali, Justyna 
Żebrowska – Dudek, kierownik urzędu 
Stanu Cywilnego. Przypominając słowa 
przysięgi składanie pięćdziesiąt lat temu, że 
młodzi ludzie stający na ślubnym kobiercu 
uczynią wszystko, żeby dalsze życie było 
zgodne, szczęśliwe i trwałe, tak naprawdę 
nie zdawali sobie sprawy, jakie to wspólne 
życie będzie. Jednak to jubileuszowe 
spotkanie świadczy, iż obie pary na te 
medale po prostu zasłużyli: – Życzę, aby żyli 
państwo razem w tej małżeńskiej nie-
skończoności jeszcze przez długie lata, 
otoczeni miłością wzajemną i waszej 
rodziny.

- Wręczanie medali za długoletnie 
pożycie małżeńskie jest jednym z tych 
przyjemniejszych obowiązków, które na nas 
spoczywają. Dla nas jest to ogromny 
zaszczyt móc z państwem uczcić ten 
jubileusz. Zapewne w tym wspólnym życiu 
były dobre, ale i złe chwile. Skoro jednak 
wytrwali państwo ze sobą tyle lat, są 
państwo mistrzami kompromisu, którzy 
potrafili cieszyć się tymi dobrymi chwilami 
i przebrnąć przez te gorsze. Jeszcze raz 
serdecznie gratuluję – powiedział Bartło-
miej Czaki, przewodniczący rady miejskiej 
składając życzenia.

Następnie burmistrz Teresa Substyk 
wręczyła medale, przekazując także 
osobiste gratulacje dostojnym jubilatom. Po 
tej oficjalnej części, małżonkowie zostali 
poproszeni o opowiedzenie kilku słów 
o sobie, o tym jak się spotkali, gdzie 
pracowali, jak licznego doczekali się 
potomstwa.

Państwo Ewa i Jerzy Walczakowie brali ślub 9 września 1972 r. w Solcu Kujaw-
skim. Wychowali dwie córki i mają czworo wnuków.

Państwo Halina i Piotr Krajewscy brali ślub 29 września 1972 r. w Solcu 
Kujawskim. Wychowali córkę i mają wnuczkę.

Pierwsza para przyjechała do Solca za 
pracą. Jubilatka pochodzi z Rzecina koło 
Połczyna Zdroju, a pracowała w Kobrze aż 
do zamknięcia zakładu. Męża poznała, 
kiedy służył w wojsku i stacjonował na 
poligonie w Kabacie: – Moja ciotka 
dostarczała mleko do jednostki, po które 
przychodził właśnie mąż. Później często się 
z nim widywaliśmy. Po zakończeniu służby 
wyjechał i myślałam, że to koniec naszej 
znajomości. Okazało się jednak, że wrócił. 
Jubilat potwierdził, że tak w istocie było. 
Zanim osiadł w Solcu, pojechał w rodzinne 
strony, jak to ujął, do „krainy kwitnących 
łętów”, bo pochodzi ze Śremu w Wielko-
polsce. Wrócił i zatrudnił się w KZNS-ach.

Drugi z jubilatów jest rodowitym 
solecczaninem. Tu się uczył zawodu i tu 
pracował. Zanim jednak podjął pracę 
w naszym mieście, był zatrudniony na kolei 

jako maszynista elektrycznych pojazdów 
trakcyjnych. Po wypadku, porzucił kolej, 
gdyż nie mógł, i nie chciał, już wykonywać 
tego zwodu. Potem trafił do Zrembu, gdzie 
pracowała  wybranka.  Małżonkowie 
z zakładu otrzymali mieszkanie na ul. 
Dworcowej. Było to w Wigilię. Kiedy dostali 
klucze, od razu się wprowadzili. Jak 
wspomniała jubilatka, męża poznała na 
weselu kuzyna żony. – Miał takie duże oczy 
i piękne, długie rzęsy, ale nosił szelki do 
białej koszuli, co mi się nie spodobało. Jak się 
okazało, małżonek po wypadku miał problem 
z kręgosłupem i nie mógł nosić paska. Dzisiaj 
już szelek nie nosi, co zademonstrował.

Mówiono jeszcze o szacunku do tego, co 
wspólnie udało się osiągnąć, o wartościach, 
które wpajało się najmłodszym – kiedyś i na 
co zwraca się uwagę dziś. Zarówno w domu, 
jak i w pracy. 

Są ze sobą
od 50. lat
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Soleckie Centrum Kultury Przywitaj Nowy Rok z Soleckim Centrum Kultury! 

W sprzedaży bilety na koncert noworoczny 1 stycznia 2023 r. 
o godz. 18.00. 

Brawurowa Gala Noworoczna w wykonaniu gwiazd 
telewizyjnego programu rozrywkowego Śpiewające fortepiany. 
Na scenie w roli gospodarzy wieczoru wystąpi znakomity duet 
fortepianowy – Czesław Majewski i Janusz Tylman, ujmujący 
głosem i sceniczną charyzmą soliści - Joanna Stefańska-
Matraszek – sopran, Ireneusz Miczka - baryton oraz Malina 
Kowalewski Band, który tworzą wirtuozi perkusji, skrzypiec, 
saksofonu, klarnetu. Całości dopełnia efektowny i energetyczny 
taniec  w wykonaniu formacji tanecznej Sun Duo pod kiero-
wnictwem Sabiny Langner.

W programie Gali usłyszymy evergreeny muzyki klasycznej, 
operetki, musicalu i piosenki, m.in. takie hity jak: „Bolero” 
Ravela, „Czardasz” V. Montiego, „Can-can” J. Offenbacha, 
„Marsz turecki” W. A. Mozarta, przeboje z operetek F. Lehara, 
E. Kalmana i R. Stolza, melodie ze światowych musicali oraz 
ponadczasowe standardy muzyki  światowej. 

Tego wieczoru nie zabraknie także muzycznych niespo-
dzianek i sporej dawki serdecznego humoru, bowiem koncert 
niestandardowo poprowadzą sami pianiści Czesław Majewski 
i Janusz Tylman.

Zapraszamy w porywającą muzyczną podróż pełną wirtuo-
zerii, pięknych melodii i zabawy na najwyższym poziomie. 
Bilety w cenie 90 zł. do nabycia w sekretariacie SCK.

Śpiewające fortepiany
w Nowy Rok

ZABAWA  ANDRZEJKOWA 
Tradycji stało się zadość. To były dwa dni pełne magii, wróżb 

i zabawy! SCK dziękuje wszystkim dzieciom za wspólną zabawę 29 
oraz 30 listopada mając nadzieję do zobaczenia w karnawale.

ANDRZEJKOWY  PRZEKŁADANIEC
Dzięki wspólnym działaniom Stowarzyszenia Miłośników 

Tańca w Solcu Kujawskim oraz Soleckiego Centrum Kultury nasi 
mieszkańcy mieli okazję 30 listopada wziąć udział w Andrzejkowym 
Przekładańcu. Najpierw dr Marta Podhorecka swoim wykładem 
pokazała, że „Ruch receptą na długie i sprawne życie”. Tancerze ze 
Studia Tańca GEST udowodnili, że to prawda i że nigdy nie jest zbyt 
późno by zacząć przygodę z tańcem towarzyskim. Na koniec przy 
pysznej kawie serwowanej przez baristę była okazja do andrzej-
kowych woskowych wróżb.

WIECZÓR  GIER  PLANSZOWYCH
W Galerii HOMO FABER 2 grudnia zrobiło się czarodziejsko 

i magicznie. Na przybyłych tego dnia na Wieczór Gier Planszowych 
- małych i dużych graczy - czekała nie lada niespodzianka. W przer-
wie między zaciętą grą w planszówki, gry karciane pojawił się 
Magiczny M – iluzjonista, który pokazał niesamowite sztuczki 
i zdradził kilka magicznych tajemnic… Tradycyjnie na graczy 
oprócz wielu gier do wyboru, muzyki w tle, czekały przekąski. Już 
dziś zapraszamy na kolejne spotkanie. Śledźcie uważnie media 
społecznościowe SCK.

DZIEŃ  WOLONTARIUSZA
Dzień Wolontariusza obchodzony 5 grudnia był wyjątkowy. 

Tego dnia SCK zaprosiło Kochanych Wolontariuszy na spotkanie. 
Najpierw był seans filmowy. Następnie wszyscy zasiedli w kawiarni 
i przy pizzy omówili najbliższe wydarzenia kulturalne w naszym 
mieście. - W tym miejscu – jeszcze raz – dziękujemy Wam Kochani 
Wolontariusze za Waszą obecność i nieocenioną pomoc. To 
wspaniałe, że w czasach kiedy wszystko staje się komercyjne, 
potraficie być bezinteresowni – podkreśla Tomasz Rudny, dyrektor 
SCK. 

ŚWIĘTO  KINA
W ubiegły piątek (9 grudnia) Soleckie Centrum Kultury 

zaprosiło mieszkańców naszego miasta do wspólnych obchodów 
Święta Kina. Każdy mógł przejść się po czerwonym dywanie i zrobić 
sobie pamiątkowe zdjęcie przy filmowej ściance. Świętowanie 
rozpoczęło się seansem w Kinie Kultura „Przytul mnie. Poszukiwa-
cze miodu”. Wszyscy mali miłośnicy kina otrzymali popcorn. Po 
seansie wyruszyli z kinowym detektywem SCK na poszukiwanie 
przygód. Rozwiązali zagadki i złożyli odcisk dłoni w małej alei 
gwiazd. Na koniec uczestnicy zabawy otrzymali małe upominki. Tuż 
przed godziną 19.00 rozpoczął się niezwykły koncert muzyki 
filmowej FilmoGranie. Bydgoscy muzycy przenieśli widzów 
w niezwykły muzyczny klimat największych polskich i za-
granicznych produkcji filmowych. Święto Kina zakończyła 
projekcja filmu „Listy do M. 5”. SCK zachęca do częstszych wizyt 
w Kinie Kultura – najbliższa okazja już dziś, w piątek 16 grudnia.

KINO  KULTURA  ZAPRASZA
16 grudnia 2022, PIĄTEK
KINO DLA DZIECI: 17.00 – „Świąteczna niespodzianka”, reż. 

Andrea Eckerbom, familijny,
Norwegia 2022, dubbing, 78 min. Wiek: 5+
KINO EMOCJI: 19.00 - „Diana. The Princess”, reż. Ed Perkins, 

dokumentalny, Wielka
Brytania 2022, 106 min.
Specjalnie dla sympatyków Kina Kultura od listopada 2022 

seanse są W PIĄTKI. Organizatorzy mają nadzieję, że zwiększy się 
liczba widzów i każdy weekend solecczanie będą zaczynali w Kinie 
Kultura.

Bilety w cenie: 14 zł – normalny/12 zł – ulgowy. Kasa biletowa 
czynna 30 min przed każdym seansem (płatność również kartą). 
Zapraszamy!

23 grudnia 2022, PIĄTEK – Kino Kultura będzie nieczynne.

Kulturalny
przekładaniec



Michał Banicki został Mistrzem Polski 

Karate Kyokushin KENBUKAI w kumite 
w kategorii U-14 do 57kg. Były to Mistrzostwa 
Polski Polskiej Federacji Kyokushin Karate, 
w których wzięło udział 125 zawodników z 25 
klubów. Czwarte miejsce zajęła Inez Przyby-

szewska, a w zawodach wzięli udział także 
Tomasz Śliwiński i Artur Kraczkowski. 
Michał w półfinale wygrał przez ippon, czyli 
kończąc walkę przed czasem. Złoty medal 
w finale przyniósł mu natomiast skuteczny atak 
zaliczony na wazari, dając mu przewagę, której 
już nie oddał do końca pojedynku. Podczas 
zawodów trener sensei Tomasz Marcysiak 
odebrał certyfikat i czarny pas potwierdzający 
pozytywnie zaliczony egzamin na stopień 
mistrzowski 4 dan.

P o d  k o n i e c 
listopada badminto-
n i ś c i  z  M L K S 
wystartowali w Otwar-
tych Mistrzostwach 
G d y n i ,  z  k t ó r y c h 
p r z y w i e ź l i  k i l k a 
krążków do kolekcji. 
W singlu chłopców 
U15 na miejscu III 
uplasował się Szymon 
J a s k o t ,  w  s i n g l u 
dziewcząt U15 miejsce 
III wywalczyła Julia 
Bandoch  (miejsce 
IV/VI Maja Sokołow-
s k a ) .  W  d e b l u 
c h ł o p c ó w  U 1 5  I I 
miejsce zajął Paweł 
B a t l i ń s k i  w r a z 
z S. Jaskotem, debel 
d z i e w c z ą t  U 1 5 

J. Bandoch z koleżanką spoza klubu Matyldą 
Woźniak osiągnął taki sam rezultat - miejsce 
II (miejsce IV Marta Pituła i Julia Kusz. 
W mikście U15 miejsce III zajęła M. So-
kołowska (grała razem z kolegą spoza 
klubowym Jakubem Karbowniczkiem).

Karateka
mistrzem

Badmintoniści
z medalami

T r a d y c y j n i e  w  h a l i  s p o r t o w o -
widowiskowej Ośrodka Sportu i Rekreacji 
rozegrano Mistrzostwa Solca Kujawskiego 
szkół podstawowych w zabawach sportowych 

„Pluszowego Misia” klas I-III. Jak co roku 
w rywalizacji udział wzięły reprezentacje 
Szkoły Podstawowej nr 1 oraz Szkoły 
Podstawowej nr 4. Reprezentacje każdego 
rocznika składały się łącznie z dziesięciu 
dziewcząt i chłopców i brały udział w pięciu 
zabawach, w których sędziowie zwracali 
uwagę na dokładność oraz szybkość 
wykonania .  Zmagania  zdominowały 
reprezentacje Szkoły Podstawowej nr 4, które 
zwyciężyły we wszystkich trzech rocznikach, 
zdobywając łącznie 30 punktów. Dorobek SP 
nr 1 to 15 punktów. Zespół SP nr 4 zdobył 
prawo do reprezentowania gminy Solec 
Kujawski  w Mistrzostwach Powiatu 
Bydgoskiego, które 5 grudnia br. odbyły się 
również w hali soleckiego OSiR. Również 
w tej rywalizacji zwyciężyła SP 4. W punkta-
cji generalnej, na którą składały się wyniki 
wszystkich trzech roczników młodych 
sportowców każdej ze szkół, solecka 
„Czwórka” zdobyła łącznie 47 punktów. 
Drugie miejsce zajęła Szkoła Podstawowa 
w Łochowie. Trzecia lokata przypadła Szkole 
Podstawowej nr 2 w Koronowie.

Pluszowy
miś

W finale  wojewódzkim Igrzysk 
Młodzieży Szkolnej w drużynowym tenisie 
stołowym rywalizowały po cztery drużyny 
dziewcząt oraz chłopców wyłonione 
spośród setek szkół w żmudnych elimina-
cjach obejmujących rozgrywki szczebla 

gminnego, powiatowego oraz ćwierćfinały 
i półfinały wojewódzkie. Podobnie jak 
w roku poprzednim, mieliśmy w finale 
swoich przedstawicieli - do decydującego 
starcia zakwalifikowała się drużyna 
chłopców reprezentująca Szkołę Podsta-
wową nr 4 w składzie Nataniel Marjanek 
i Wiktor Kaczmarek, którzy zakończyli 
grę na trzecim stopniu podium. To wielki 
sukces Nataniela i Wiktora na co dzień 
trenujących w soleckim UKS „Top”. 
Chłopcy powtórzyli wynik swoich 

starszych kolegów 
Nikodema Waldows-
k i e g o  i  K a c p r a 
Kozaka, którzy rok 
t e m u  r ó w n i e ż 
wywalczyli brązowe 
medale.

Brązowe
medale

Sport i rekreacja
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Oboje są solecczanami. Razem chodzili do 

szkoły, potem ich drogi się rozeszły. On pracuje 
za granicą ona w Solcu. Jakiś czas temu 
ponownie się spotkali i między nimi za-
iskrzyło.W Mikołajki miało go w Polsce nie być, 
ona była o tym przekonana. Los sprawił, że stało 

się inaczej. Mikołajkowa magia dała o sobie 
znać i pan Zbyszek wraz z towarzyszącymi mu 
Elfem i dwiema Mikołajkami pojawił się 6 
grudnia przed firmą, w której pracuje jego 
wybranka. Kiedy pracownicy po zmianie szli do 
domu czekała na nich niespodzianka. Każdy, kto 
się zatrzymał koło mikołajkowego zespołu 
dostał słodki prezent. Kiedy podeszła pani 
Wiesia, Mikołaj klęknął przed nią i poprosił ją 
o rękę. Strój mikołajkowy, biała broda, czapka 
zsunięta na czoło oraz zmieniony głos (za 
pomocą helu) miały skutecznie zmylić 
zaskoczoną wybrankę. Jednak po chwili 
wszystko stało się jasne. Pani Wiesława przyjęła 
zaręczynowy pierścionek. 

Mikołajkowe
zaręczyny

„O tańcu nie da się pisać, taniec trzeba tańczyć” Paulo Coelho

Stowarzyszenie Miłośników Tańca w Solcu Kujawskim składa szczególne podzięko-
wanie Mieszkańcom Solca Kujawskiego za przyjęcie zaproszenia, aktywny udział i przed-
nią zabawę w dniu 30 listopada 2022 r. w wydarzeniu „Andrzejkowy przekładaniec”. 
Słowa podziękowania również kierujemy do Pani dr Marty Podhoreckiej za poprowadze-
nie wykładu pn. „Ruch receptą na długie i sprawne życie”, Pani Dorocie Gołębiowskiej za 
prezentację par tanecznych Studia Tańca i Ruchu GEST oraz poprowadzenie i uświetnienie 
swoim tańcem pokazu, a także Panu Tomaszowi Rudnemu, Dyrektorowi Soleckiego 
Centrum Kultury i jego współpracownikom za pomoc w zorganizowaniu tego wydarzenia.



Wielkimi  krokami 
zbliżają się święta Bożego 
Narodzenia.  Świątec-
znego akcentu nie może 
z a b r a k n ą ć  r ó w n i e ż 
w naszej serii. Tym razem 
prezentujemy zdjęcie 
w i t r y n y  s k l e p o w e j 
soleckiego fotografa oraz 
właściciela drogerii – 
Bronisława Krügera. Jest 
to rzadka okazja, aby 
obejrzeć jak wyglądało 
okno wystawowe sklepu w 
naszym mieście w latach 
30. XX wieku. Widzimy 
udekorowaną choinkę, 
a także choinkowe ozdoby 
– w tym bombki. Możemy 
też zobaczyć reklamę 
przypraw korzennych do 
pierników oraz świeczek.

Solec na starej fotografii (10)

W niedzielę 11 grudnia w Bibliotece 
Publicznej odbył się pierwszy raz Przy-
stanek Gwiazdka. Wydarzenie spotkało się 
z ogromnym zainteresowaniem. Zaledwie 
przez cztery godziny bibliotekę odwiedziło 
ponad 200 osób, które mogły poczuć 
atmosferę świąt.

Przystanek Gwiazdka to jedyne 
w swoim rodzaju wydarzenie, które 
połączyło pasję i doświadczenie, wiedzę 
i umiejętności, talent i zaangażowanie 
wielu osób. Osób, które wspólnie z biblio-
tekarzami współtworzyli tę imprezę – 
w końcu biblioteka to miejsce spotkań.

Była to doskonała okazja do zakupu 
wspaniałych rzeczy wykonanych przez 
soleckich mistrzów rękodzieła. Kiermasz 
świąteczny przygotowali: Katarzyna 
Przybysz  (Zaplecionka_makrama), 
Justyna Spasiuk-Palacz (Pani z Puszczy), 
Marta Olszowiec, Joanna Siemianowsk-
a, Iwona Durda, Marta Borkowska oraz 
Janek Meldriņš .

Podczas bibliotecznego festynu 
świątecznego można też było wysłuchać 
ciekawej rozmowy o tradycjach świątecz-
nych, którą prowadzili Łukasz Wojtecki 
(pracownik Muzeum Solca im. Księcia 
Przemysła) z Iloną Siodłowską-Spasiuk 
(z Biblioteki Publicznej) oraz skorzystać 
z  z a b a w y  „ S z a n s a  n a  k s i ą ż k ę ”        
i „Żetonobranie”.

W świątecznej Bibliocafe goście mogli 
usiąść i cieszyć się swoim towarzystwem 
przy aromatycznej kawie czy herbacie oraz 
degustować łakocie przygotowane przez 

Przystanek
Gwiazdka

Marię Przybysz. Najmłodsi uczestnicy 
festynu mogli zdobić pierniki, stworzyć 
swoje ozdoby choinkowe lub uszyć skrzata 
pod okiem Joanny Kardach. 

Bibliotekarze serdecznie dziękują za 
obecność wszystkim odwiedzającym, 
wystawcom, osobom prowadzącym 
warsztaty oraz Muzeum Solca im. Księcia 
Przemysła za współpracę. Już dziś 
zapraszają na przyszłoroczną edycję 
Przystanku Gwiazdka.

W piątek 9 grudnia odbył się konkurs 
czytelniczy na podstawie książki Mikołajek 
autorstwa  Rene Goscinny'ego. Konkurs spotkał 
się dużym zainteresowaniem uczniów soleckich 
szkół. Pierwsze miejsce zajął Jan Piskorski, 
drugie miejsce przypadło Zuzannie Macałek, 
a trzecie Hubertowi Sprawie. Wszystkim 
uczestnikom gratulujemy znakomitej wiedzy.

Konkurs
czytelniczy

W mikołajki wręczono nagrody przed-
szkolakom  z grupy „Podróżnicy” z Publicz-
nego Przedszkola DINUŚ za zajęcie I miejsca w 
konkursie  plastycznym „Zwierzę nie jest 
rzeczą” w kategorii przedszkole. Pozostałym 
laureatom konkursu nagrody zostaną  wręczone 
17 grudnia podczas Jarmarku Świątecznego.



Na czas trwania jarmarku będą zamknięte ulice po stronie wschodniej i zachodniej pl. Jana Pawła II. Z użytkowania będą 
również wyłączone parkingi. Mieszkańców prosimy o uwzględnienie tego w swoich planach i nie parkowanie samochodów już 
w piątek 16 grudnia od godz. 15.00.
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